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V Á R O S H Á Z A
Beszámoló Adony Város Önkormányzata 

Képviselő-testületének 2023. február 16-i 
rendes, nyílt üléséről

Az ülést Ronyecz Péter polgármester nyitotta meg. 
A jegyzőkönyv hitelesítők és a napirendi pontok 
elfogadását követően a képviselők az első napirendi 
pontban a képviselő-testület az államháztartásról 
szóló 2011. évi CXCV. törvény alapján úgy határozott, 
hogy a 3 éves kitekintő kötelezettségek és azok 
várható finanszírozására vonatkozó bevételekről a 
kimutatást a melléklet szerint elfogadta, illetve az 
önkormányzat adósságot keletkeztető ügyletet nem 
kíván folytatni sem a 2023. évi költségvetési évben, 
sem az azt követő három évben.
A második napirendi pontban a képviselő-testület 
az önkormányzat 2023. évi költségvetésről szóló 
rendeletet hagyta jóvá.
Az önkormányzati képviselő megválasztásától, majd 
ezt követően minden év január 1-jétől számított 
harminc napon belül a 2. melléklet szerinti 
vagyonnyilatkozatot köteles tenni. A következő 
napirendi pontban Hetyei Gábor a Pénzügyi-, 
Gazdasági-, Ügyrendi Bizottság elnöke elmondta, 
hogy mind a képviselők mind pedig a bizottsági 
tagok a vagyonnyilatkozat tételi kötelezettségnek 
eleget tettek.
Az önkormányzat Szervezeti és Működési 
Szabályzatáról szóló 16/2019. (XI.25.) 
önkormányzati rendelet 2. melléklet I. 23. pontja 
alapján a Pénzügyi-, Gazdasági-, és Ügyrendi 
Bizottság feladat- és hatáskörébe tartozik, hogy 
javaslatot tesz a polgármester jutalmazására, 
egyéb juttatásaira.  A negyedik napirendi pontban a 
polgármester cafetéria juttatás éves keretösszegét 
400.000,- Ft-ban állapította meg a képviselő-testület.
Az „Adonyi Gyermekekért” Közalapítvány elnöke, 
Bálinthné Sándor Andrea, az ötödik napirendi 
pontban számolt be az alapítvány 2022. évi 
munkásságáról. A képviselő-testület megtárgyalta 
az előterjesztést, és a beszámolót elfogadták.
A hatodik napirendi pontban a Bálint Ágnes 
Művelődési Ház és Könyvtár 2023. évi munkatervét, 
szolgáltatási- és rendezvénytervét a képviselők 
egyhangúlag elfogadták.
A következő napirendi pontban Ronyecz Péter 
polgármester tájékoztatta a képviselőket, hogy az 
önkormányzat által megbízott főépítész jelezte, hogy 
a továbbiakban Vándorépítész Tervező és Szolgáltató 
Kft. látná el a feladatot, ezért a képviselők elfogadták 
a megbízási szerződés módosítását.
Ronyecz Péter polgármester elmondta, hogy évente 
kétszer megrendezésre kerül az elektronikai 
hulladékgyűjtés. A tavalyi évhez hasonlóan ismét 
a Fe-Group Invest Zrt. tette a legjobb ajánlatot. A 
vállalkozó 115. 000,- Ft +ÁFA díj ellenében vállalja a 
feladatot. A nyolcadik napirendi pontban a képviselő-
testület megszavazta a vállalkozó megbízását.

A kilencedik napirendi pontban a polgármester Úr 
elmondta, hogy a vagyon és felelősségbiztosítási 
szerződésünk közelgő évfordulója kapcsán 
tájékoztatást kaptak az Optimális Biztosítótól, 
mely szerint szükséges a biztosítás karbantartása, 
aktualizálása. A képviselők megtárgyalták, és a 
vagyontárgyak biztosítási összegének 20 %-ban 
történő növelését elfogadták.
Ronyecz Péter polgármester a tizedik napirendi 
pontban tájékoztatta a képviselőket, hogy 
az Elektronikus Térségi Tervezést Támogató 
Rendszerben a Fejér Vármegyei területrendezési 
terv a tervezési folyamatban a javaslattevő 
fázisba ért. A terv véleményezésére, a vonatkozó 
jogszabályoknak megfelelően a tervezés megbízója 
az önkormányzatot is megkereste. A módosítással 
kapcsolatban a képviselő-testületnek véleménye, 
kifogása nem volt, ezért elfogadták a Fejér Vármegye 
területrendezési terv módosítását.
A tizenegyedik napirendi pontban a Polgármester Úr 
a Kulcs Község Önkormányzata környezetvédelmi 
tárgyú rendelet tervezetéről számolt be. A képviselő-
testület mind a település rendelet-tervezetéről szóló 
tájékoztatót elfogadta, kifogást, észrevételt nem 
tettek.
A januári ülésen Hetyei Gábor képviselő kérte a 
polgármester urat, hogy készítsen egy beszámolót a 
2023. évben várható beruházásokról. A tizenkettedik 
napirendi pontban a polgármester úr beszámolt, 
hogy az idei évben vannak olyan beruházások, 
amelyekre a szükséges források többsége 
rendelkezésre állnak. Ilyen például a Mini Bölcsőde 
építése, a futókör kialakítása a Kastélyparkban, 
a szociális intézmény épületének felújítása és 
bővítése. Ezeken kívül amennyiben sikerül az év 
folyamán többletforráshoz jutni, szeretné, ha az 
alábbi beruházások megvalósulhatnának:
1. Rózsa utca csatornázása
2. Bocskai utca felújítása
3. Temetői parkoló burkolása
4. Vasút utca felé vezető járda 
5. Temetőhöz vezető gyalogátkelőhely 
6. Meglévő buszvárók felújítása
7. Szent Mihályi buszvárók átépítése
8. Rákóczi utca járda térkövezése 
9. Pedagógus szolgálati lakás bővítése, 
felújítása.
A Bejelentések között Ronyecz Péter polgármester 
elmondta, hogy Audax Renewables Kft. új 
árgaranciás szerződés ajánlattal kereste meg az 
önkormányzatot 2024. január 1 - 2024. december 
31. időszakra a bel- és külterületi közvilágítására, 
valamint az intézmények energia felhasználására 
vonatkozóan. A képviselők egyhangúlag támogatták, 
hogy a polgármester Úr írja alá a villamosenergia 
adásvételi szerződéseket.
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Ronyecz Péter polgármester úr elmondta, hogy a 
bizottsági ülésen Szabóné Paulusz Piroska bizottsági 
tag jelezte, hogy a templomi kép restaurálásának 
költségeihez 200. 000,- Ft összeggel szeretne 
hozzájárulni. A képviselő-testület ennek értelmében:
Dr. Glashütter Csaba alpolgármester 25.000,- Ft
Orthné Horváth Marianna képviselő 25.000,- Ft
Neichl Attila képviselő 25.000,- Ft
Kozmér Amanda képviselő 25.000,- Ft
Ignácz Ildikó képviselő 30.000,- Ft
Hetyei Gábor képviselő 25.000,- Ft
Ronyecz Péter polgármester 25.000,- Ft
támogatást nyújtott az „Adonyért” Alapítvány 
részére a templomi kép rekonstrukciójához.
A Képviselő-testület ülését Ronyecz Péter 
polgármester 17:15 órakor zárta be. 
Tájékoztatom Önöket, hogy a képviselő-testületi 
nyílt ülések a lakosság által látogathatók, az ülések 
előterjesztései, valamint az ülést követő 15 napon 
belül a jegyzőkönyvei is a www.adony.hu honlapon 
megtekinthetőek. 

A Dunaújvárosi Járási Hivatal visszaállította az 
ügysegédi tevékenységet, így az ügysegéd minden 
hónap utolsó hetében kedden 13 órától 16 óráig 
fogadja az ügyfeleket Adonyban, a Rákóczi u. 21. 
szám alatt.
Az  alábbi  ügyek  intézhetőek  a  települési   
ügysegédnél: 
közgyógyellátásra, ápolási díjra, egészségügyi 
szolgáltatásra való jogosultság megállapítása, 
időskorúak járadékának megállapítása, aktív 
korúak ellátásának megállapítása, gyermekek 
otthongondozási díjának megállapítása. Igazolást 
állít ki továbbá a védendő fogyasztók részére. Átveszi 
a kitöltött kérelmeket az ügyfelektől és eljuttatja a 
járási hivatal illetékes szervezeti egységeihez.

Szerkesztői hír 
Országos adatbázisba került az Adonyi Újság!
Megállapodás született arról, hogy az Adonyi újság 
online kiadása bekerül az Elektronikus Periodika 
Archívum és Adatbázisba (EPA), melynek feladata 
nemzeti szinten archiválni és az interneten 
szolgáltatni a magyar tudomány, oktatás és kultúra 
írott dokumentumait elektronikus formában. 
www.epa.oszk.hu

Takács Orsolya
felelős szerkesztő
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O L V A S S , A L K O S S , J Á T S Z!

VARRÓ DÁNIEL

Az  Ünnepi  Könyvhét keretében, június 7-én lesz 
ismét vendégünk Varró Dániel, a  fiatal költőgeneráció 
kiemelkedő tagja, aki számos műfajban mutatta 
már meg tehetségét: versek, gyermekversek, 
színdarabok, valamint műfordítások fűződnek a 
nevéhez. Különleges humora, játékossága teszi 
egyedivé és szerethetővé műveit.
Könyvtárunk polcain megtalálhatóak legnépszerűbb 
kötetei:
„Bögre azúr”, „Túl a Maszat-hegyen” (verses 
meseregény), mely hangoskönyv formában 
is elérhető nálunk, a „Nem, nem, hanem” 
(gyermekversek) és a „Szomjas troll”, a skandináv 
és kelta alapokon nyugvó mesefüzér. 
Szeretettel ajánljuk a „Kerge ABC” című 
verseskötetét -Szabó T. Annával és Tóth Krisztinával 
közös munkáját- , amely az óvodás és kisiskolás 
gyerekeket segíti az ábécé elsajátításában.
Három gyermekének születése ihlette az „Akinek a 
lába hatos”- korszerű mondókák kisbabáknak című 
könyvét és folytatását az „Akinek a foga kijött”, majd 
az „Akinek az orra pisze” és az „Akinek a kedve 
dacos” címűt.
Olvasóink körében méltán népszerű az „Aki szépen 
butáskodik” különleges apanapló, valamint a 
kamaszoknak, felnőtteknek szóló „Szívdesszert” és 
a „Mi lett hova?” című versgyűjteménye. 
Testtudatosítgató/ nevelő célzatú dögönyözéshez  

Ez a fülem, ez a szám,
ez a cuki frizurám.
Ez az orr, ez a has,
ez az ököl, ami vas.

Ez a boka, ez a toka,
sokat eszem, ez az oka.

(Varró Dániel: Akinek a lába hatos)

Olvass, alkoss, játssz!
Kit rejt a kép? Kösd össze a csillagokat folyamatos 
vonallal és színezd ki!

Stanczelné, Piroska 
könyvtáros

Március 8-án a Nemzetközi Nőnap alkalmából 
Ronyecz Péter köszöntötte az egybegyűlt hölgyeket 
a művelődési ház Nándor-termében, majd a Bohém 
Társulat Ki vagy Marilyn című monodrámáját 
tekinthették meg az egybegyűltek. Nyári Dia 
intenzív, sokszínű játéka olyan mélységekbe 
vezetett, ahol beleláthattunk Marylin Monroe 
lelkének legrejtettebb zugaiba is. A díva életét 
sokan sokféleképpen feldolgozták már, ennek 
ellenére a közönség figyelme egy pillanatig sem 
kalandozott el a közel egy óra alatt, köszönhetően 
a jól megírt szövegnek és a rendezésnek, ami H. 
Varga Tamás munkáját dicséri.  Kép: Kovács Natália

A végén egy apró momentum tette még 
emlékezetessé az estét. A színdarab végén, teljesen 
véletlenül éppen akkor szólalt meg az adonyi 
templom harangja, amikor a színésznő halálát 
bemutató utolsó perceket láthattuk a színpadon.

Köszönjük mindenkinek, aki velünk tartott ezen a 
színházi estén!
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S U L I  H Í R E K  1.
Én kaptam azt a megtiszteltetést, hogy írjak a 
március 11-i jótékonysági iskolabálról. Bál? Inkább 
egy nagy házibuli volt. 
Azt hiszem sokan egyetértenek velem, hogy 
most senkinek se könnyű. A környezeti hatások, 
a hírek, a gondok mindenki életét befolyásolják. 
Ilyenkor kifejezetten fontosak a mikroközösségek. 
Felemelő érzés volt, amikor megkerestünk egy-
egy vállalkozót, magánembert, hogy támogassa 
az eseményt, és egyből igent mondott. Több mint 
százan adtak valamilyen tombola felajánlást. A fődíj 
pedig egy wellness utazás volt. 
Korábban a gyerekeknek szervezett kreatív 
teadélután sikerén felbuzdulva, most a felnőttek 
kerültek előtérbe. Szerveztünk egy kis időutazást. 
Visszautaztunk ugyanis a 80-as, 90-es  és 2000-es 
évekbe. Nagy örömünkre Vukajlovics Péter vállalta 
a DJ szerepét annak ellenére, hogy ő nem ezekre a 
zenékre bulizott fiatalon, ahogy mi. Igazán odatette 
magát, hiszen még a ruháját is úgy alakította, 
hogy passzoljon a buli tematikájához. A vendégek 
láthatóan felszabadultan, élvezettel táncoltak 
a korabeli „party zenékre”. Csak úgy zengett a 
„szinghálelujaaa” vagy a „a jelszó: Halál a májra!…”. 
Több egyéb attrakcióval is készültünk, amik 
tovább színesítették a táncos mulatságot. Először 
a nyolcadikos diákok adták elő a szalagavató 
táncukat gyönyörű ruháikban. A nyitóbeszéd 
után pedig bemutatkoztak a jelmezverseny 
résztvevői. Korhű ruhában lehetett indulni. Volt 
disco királynő és „susogó dzsoking hasitasival”, 
kreppelt haj és válltöméses zakó, de olyan is volt, 
aki a tizenéves korából megmaradt melegítőjében 
indult vagy aki apósa kazettás magnóját lóbálta. 
A jelmezverseny nyertese egy walkmant nyert 
EDDA kazettával, a második helyezett pedig egy 
retro ajándékcsomagot mindenféle finomsággal. 
A fotófalnál vicces kiegészítőkkel lehetett pózolni, és 
azonnal elvihető fényképeket készíteni.
Meg szeretném említeni, hogy rendkívül jólesett, 
hogy szinte az egész tanárikar tiszteletét tette ezen 
a batyus bálon. 
A felajánlók névsorát megtalálja a Facebook 
eseménynél. Rendkívül hálásak vagyunk 
mindenkinek, aki valamivel hozzájárult, hogy ilyen 
jól sikerüljön ez a jótékonykodás!

Hegyi Margit

Országos döntőbe jutottak az adonyi növendékeim! 
A Táncpedagógusok Országos Szövetsége által 
rendezett  táncművészeti fesztivál elődöntőjét 
rendezték ma Kecskeméten, gyermek korcsoportban 
mindkét koreográfiánk 3.díjat nyert és ezzel 
megszerezte a budapesti döntőben szereplés jogát! 
Büszke vagyok tanítványaimra! 

Füsi Gyöngyi
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 F Ű B E N - F Á B A N
Áprilisi növényünk a torma

Volga és a Don mentén őshonos  gyógy- és 
fűszernövényünk. Évelő, lágyszárú növény. Kívül 
barnás, belül fehér . Magas illóolaj tartalma van.
Európában elterjedt növény. Kedveli a vizes 
területeket, gyorsan szaporodik. Eredetileg 
gyógynövényként használták de mára már  
fűszernövényként is ismert. A torma közismert 
csípős illata mindenkinek  könnyeket csal szeméből 
és  orrokat is csavarja az erőteljes aromája. Legjobb 
ha friss állapotában használjuk. Negyedóra 
elteltével illó olaja elpárolog. Belélegezve 
tüdőnkbe, szinte az agyunkig hatol. Reszelve 
gyökerét szoktuk fogyasztani. Mindennap ehetjük, 
elősegíti az emésztésünket. Levelét fiatal hajtásait 
salátába tehetjük. Például készíthetünk belőle, 
káposztasalátát , majonézt, vagy szószt. 

Egészségünkre gyakorolt hatásai:

Jelentős  C-vitamin forrás, gazdag  magnéziumban, 
kálciumban, káliumban és hasznos ásványi 
anyagokat is tartalmaz. Illó anyaga a mustárolaj.
Egy kisebb adag fedezi  a napi vitamin 
szükségletünket, feltölti kimerült szervezetünket.
Alacsony kalóriatartalma van.
Antibakteriális, vírusölő növény.
Felsőlégúti  fertőzéseknél erőteljes tisztítást végez 
mivel irritálja a nyálkahártyát  és segít  megszabadulni 
a letapadt váladéktól. Mézzel elkeverve könnyebben 
fogyaszthatjuk  mert a méz elveszi csípős ízét..
Erősíti a májat, segíti  méregtelenítő munkáját.
Fájdalom csillapító hatású.
Húgyúti fertőzéseknél is nagyon hatásos.
A beleket rost tartalma tisztítja és egyben 
bélféregűző is.
Étvágyjavító hatású. Benne található enzimek segítik 
az emésztést, csökkentik a puffadást.
Serkenti a gyomor munkáját, gyorsítja az emésztést 
és a legkeményebb fehérjéket is könnyebben 
lebontja szervezetünk.
Rákmegelőző hatása révén gátolja a daganatok 
növekedését és megakadályozza az újjak 
kialakulását.
Immunerősitésre: 4 evőkanál mézet, 4 evőkanál 
vízet 1 evőkanál reszelt tormát összekeverünk 
és felforraljuk. Ha kihűlt,  naponta 3x4-szer  egy 
kanállal fogyasszunk belőle.
Belélegezve enyhíti a hányingert a reszelt torma, 
forró gőze.
Tüdőbaj ellen hatásosnak bizonyult a tormás 
pálinka:
Fél liter pálinkába,  2 kanál reszelt torma, fél deci  
méz kell majd 10 napig meleg helyen kell érlelni, 
utána  naponta 2x3 szor  1 evőkanálnyit bevenni.

Kép: verywellfit Vérszegénység ellen a torma bor 
bizonyult hatásosnak. Fél liter vörösborhoz, 2 
evőkanál reszelt tormát adunk majd 1 napig áztatjuk. 
Leszűrjük és főétkezések előtt  fél decit fogyasztunk 
belőle.
Borogatásként vagy pakolásként is jól bevált, 
izületi fájdalmaknál és izom gyulladásnál. Fejfájás 
kezelésére is egyaránt alkalmazhatjuk. Bőrön 
keresztül felszívódik és bejut a 
szervezetünkbe. Óvatosan bánjunk vele mivel erős 
hatóanyaga hólyagokat okozhat a börön.
Megakadályozza a hajhullást és a korpásodást. 
Segíti a hajgyökér  regenerálódást, javítja a 
fejbőr keringését. Ecettel keverve a korpásodást 
kezelhetjük vele.
Nem ajánlott fogyasztani veseprobléma , 
emésztőrendszeri zavar esetén. Kismamák  és kis 
gyerekekek csípős íze miatt kerüljék.!!!!
Ez a növényünk megkönnyeztet , de meg is gyógyít!
Extra tipp! Tavasszal nagytakarításkor, sok sok 
vértisztító, salaktalanító teát igyunk melyek 
szinte kisöprik szervezetünkből a sok felesleges 
méreganyagot.

Tisztító tea:
1 teáskanál körömvirág
1 teáskanál csalánlevél

1 teáskanál zsúrló
1 teáskanál porcsinfű

Ezek keverékét 4 dl vízzel leforrázzuk és 20 perc 
után leszűrjük, majd langyosan vagy hidegen a nap 
folyamán elkortyoljuk.

Jó egészséget kívánok!
Jókai Ildikó

fitoterapeuta



6 7

K R E A T Í V   H Á Z I A S S Z O N Y

K R E A T Í V   K Á V É 

N E  D O B D  K I !  - 
K R E A T Í V  Ö T L E T E K 

Márványos kuglóf 

Hozzávalók a tésztájához: 30 dkg liszt, 1 cs. sütőpor, 1 
csipet só , 15 dkg cukor , 15 dkg puha vaj ,3 db tojás ,2 
dl tej, 3 evőkanál kakaó, 5 dkg cukor, 20 dkg csokoládé. 
Elkészítése: A lisztet a robotgép keverőtáljába öntjük, 
hozzáadjuk a sütőport, a sót, beletesszük a puha 
vajat és a cukrot. Elkezdjük összekeverni a géppel, 
aztán beletesszük a tojásokat egyenként és a tejet. 
A kész tésztát elfelezzük. Összekeverünk 3 evőkanál 
cukrozatlan kakaót 5 dkg cukorral és 4 evőkanál 
langyos vízzel, hagyjuk hűlni. Majd az egyik tésztába 
belekeverjük. A kuglófformánkat kivajazzuk és 
kilisztezzük, ezután kanállal felváltva belekanalazzuk 
a tésztánkat egy fehér és kakaós. 175 fokon sütjük 45 
percig. Majd mikor kihűlt olvasztott csokival leöntjük 
és dekoráljuk. Tálaljuk a család örömére!  
      Kató

Ha tavasz, akkor zsongás, szerelem! Jól illik ehhez az időszakhoz a coffe 
lovers, amivel megédesíthetjük a hétköznapokat!
Hozzávalók:
egy erős vagy közepesen erős eszpresszót, tejszínhab
méz, csokoládé- vagy mandula szirup, csokoládé vagy mandulareszelék, 
koktélcseresznye
Az elkészített eszpresszót egy kis tejjel egy átlátszó pohárba öntjük. 
Tejszínhabot teszünk a tetejére, majd mézet és egy kis mandula- vagy 
csokoládé szirupot csorgatunk rá. A tetejét mandulaforgáccsal vagy 
csokoládéreszelékkel díszítjük. A tetejére koktélcseresznye kerül. 
Kép: kavereceptek.hu

T. O.

Ha fel akarod dobni régi, megunt vázádat, kaspódat, 
ennek az ötletnek a segítségével tavaszi hangulatot 
varázsolhatsz otthonodba. Nem kell más hozzá, mint 
egy is maradék anyag, például egy régi ruhadarab, amit 
aztán tetszés szerint váltogathatsz az évszaknak vagy 
épp a hangulatodnak megfelelően. Kép: mindy.hu   
    

T.O.

Azzal a kéréssel fordulunk a Tisztelt Olvasókhoz, hogy 
2023-as évben támogassák az Adonyért Alapítvány 
munkáját adójuk 1 %-ának felajánlásával, melyről az 
alábbi adószámon rendelkezhetnek:
19097532-1-07

                                                                     Fónad József
elnök
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G O N D O L A T É B R E S Z T Ő
Steinmann Lászlónak hívnak. Köszöntöm az 
olvasókat és megköszönném kedves barátomnak 
Boldog Tamásnak, hogy az e havi cikk megírását 
nekem szánta.  Az általam írt gondolatébresztő 
témája: Tükör az emberiségnek, avagy 
Emberformálta környezetünk, múlt, jelen, jövő. 
Bevezetőmet apósom kedvenc mondásával 
kezdeném, amely így szól: ”Csak a változás állandó!”
Az ember több ezer éve alakítja, formálja 
környezetét, eleinte kisebb, az utóbbi 100-200 
évben egyre gyorsuló ütemben. És sajnos bármihez 
nyúlunk, annak következményei vannak. Ehhez a 
változó környezethez igyekszik alkalmazkodni az 
élővilág, növények és állatok. 
A múlt
Az 1800-as évekbeli térképeken jól látható, hogy az 
akkor még jóval szerényebb méretű településünket 
mocsaras, vizenyős terület vette körül, egészen 
a szőlőhegyig. Ezt a területet lecsapolták, 
mezőgazdasági területté alakították, mint sok 
más helyen az országban. Később a 6-os főutat 
megmagasították, meggátolva ezzel nagyobb árvíz 
idején a folyó kiöntését. A múlt század első felében 
a Ráckevei-Duna alsó és felső végét zsilipekkel 
elzárták. A Duna mellékágaiban kőzárásokat 
tettek a víz főmederbe való tereléséhez, hajózóút 
kialakítása miatt. Így a mai főágban felgyorsult az 
áramlás, megnehezítve a zátonyok kialakulását. 
A mi mellékágunkra is került kettő kőzárás a 
Szalma Csárda vonalában. A 3. a szigetre vezető 
kőgátunk lett, erdészeti célokat is kiszolgálva. 
A holtágak eliszaposodtak, a nagy Duna medre 
kimélyült. Országos átlagban 2 métert! Na nem 
csak a mellékágak lezárása miatt, hanem egyrészt 
a sóderkitermelés, másrészt a Duna felső szakaszán 
megépült vízlépcsők, erőművek következtében. 
Ugyanis az Alpokból érkező kőzetek aprózódnak 
sóderré a víz görgetése által, és ennek a hordaléknak a 
nagy része megreked a vízlépcsők felett. Ami itt van a 
mederben, azt viszont tovább viszi a víz. Ugyanannyi 
vízmennyiséggel számolva ezért van a 60-80 évvel 
ezelőtti vízszinthez képest 1,5- 2 m-el alacsonyabb 
a víz. A medernek egy bizonyos mértékig további 
süllyedése várható. Ha a holtágunk nem lenne 
kikotorva (2-6m mélységben), akkor az év nagy 
részében teljesen száraz lenne. A tavaszi áradások 
is kisebbek, gátolva a halak ideális szaporodását. 
Országosan is nagy szerepe van a talajvíz 
süllyedésében túlszabályozott folyóvizeinknek. 
Gyerekkoromban ámulattal csodáltam a 
településünket kétoldalról övező kanálisok, a falun 
belül levő kubikgödrök és a kastélypark tavának 
sokszínű növény és állatvilágát. Hüllők, madarak, 
a kanálisokban a 80-as években még halak is éltek 
szép számmal. Mára a víz teljesen eltűnt. Most sokan 
úgy gondolják, a kevesebb csapadék miatt. Sajnos, 
azonban sokkal több köze van a jelenségnek a talajvíz 
süllyedéséhez, mint a csapadék hiányához, ugyanis 
120 év mérési eredményei alapján Magyarországon 

nem sokat változott a csapadék mennyisége. 
Saját méréseim átlaga (2006-2020) pontosan 
megegyezik a múlt századi országos átlaggal, csak 
az időbeli eloszlás szélsőségesebb lett. Példaként 
említeném az év elejét, amikor a januári csapadék 
összege országosan 81 mm volt. Ez új rekord a 
mérések kezdete óta. Adonyban 117 mm -t mértem 
ami a szokásos átlag 370%-a ,viszont a következő 
hónapokban mindössze a havi átlag 30%-a esett. A 
magasabb hőmérséklet és a nagyobb párolgás miatt 
egyébként is több csapadékra lenne szükség az 
élővilág jelenlegi állapotának megőrzéséhez.
Az utóbbi 3 évben súlyos aszály volt, sok tó teljesen 
kiszáradt az országban, köztük a ”szőlőhegyünk„ 
alatti Czigler tó is.
A környezet változásának vannak nyertesei és 
vesztesei is.
Az 50-es évektől kezdődően a többgenerációs 
együttélés a gazdaság fejlődésének hatására egyre 
inkább háttérbe szorult, egyre több új ház épült. 
Településünk területe jelentős növekedésnek indult, 
számos új utcával és művelt kertekkel. Gyerekként 
a 70-es, 80-as években már rengeteg gyümölcsfa 
termését élvezhettük. Az ekkor kezdődő „örökzöld 
forradalom” hatására több száz fenyőfát és tuják 
számos fajtáját ültettük díszfaként, melyek remek 
fészkelési lehetőséget biztosítottak zöldikéknek, 
stigliceknek stb. Mára bebizonyosodott, hogy az 
örökzöldek több fajtája nem bírja a változó klímánkat 
és a vele járó kórokozók elszaporodását, ezért 
lassan megfogyatkoznak- a vártnál is nagyobbra 
nőtt fenyőket pedig kivágják. Velük együtt az ezeken 
fészkelő madarak száma is idővel csökkenni fog.  A 
feketerigó egyenlőre nyertesnek mutatkozik, de az 
eresz alatt költő fecskéknek nagyon lecsökkent az 
állománya. A régen főutakat szegélyező hatalmas 
nyárfák nagy része is eltűnt. Megöregedtek, ezért a 
közlekedő autókra veszélyt jelentő letöredező ágaik 
miatt kivágták őket. A szőlőhegyen évszázadokon 
keresztül folyt a szőlőművelés, mára töredékére 
csökkent a megművelt terület. A távolból látszik, 
hogy a természet visszahódítja, erdősül, bokrosodik. 
A környezet és a klíma változása új, idegenhonos 
fajokat is magával hoz. Harlekinkatica, poloska, 
dióburokfúró légy, csak néhány a bosszantóak közül. 
Bosszantónak tűnik a visszatelepített eurázsiai 
hód is. Természetes ellenség híján túlszaporodott 
az egész Duna magyarországi szakaszán. Telente 
rengeteg fát kidönt a partok mentén (néha az 
éppen csónakból horgászó ember mellé) és kirágja 
a vízparti erdők frissen telepített facsemetéit az 
erdészek bosszúságára. Ismét közbeavatkozunk: 
engedéllyel már gyéríthető. Nem örülnek a vadászok 
az inváziósan terjedő aranysakálnak sem, többek 
között az apróvadállományban egyre nagyobb 
mértékű károkozása miatt. Ez az egyébként 
eredetileg vizes, lápos élőhelyhez szokott állat 
újabban rendkívül jól alkalmazkodott a száraz 
területekhez is. Autópályák, gyárak, ipari parkok, a 
jólétünk velejárói a „szeméttelepek”. 
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Annak, aki ebbe születik természetes, nekem, aki látta 
az „eredeti környezetet „Tájseb”. Vegyi anyagokkal 
szennyezett környezet vesz minket körül, még ha 
szemmel nem is látjuk. Folyóvizeink hormonokkal, 
mikróműanyaggal, földjeink eltemetett szeméttel 
vannak tele.

A jövő
Mi kell feltétlenül az ember életben maradásához? 
Megfelelő minőségű élelem és ivóvíz, hőháztartásunk 
optimális szinten tartásához fedett hely, ruházat, 
esetleg plusz fűtés és a szaporodás lehetősége. Nagy 
vonalakban ennyi. Bebizonyítottuk több ezer év alatt. 
A többi, életünket könnyebbé tevő, a környezetet 
is nagy mértékben átalakító tevékenységünk 
a jólétünket, kényelmünket kiszolgáló LUXUS 
kategória. Tudom, én is ebben élek. Nem 
környezetbarát módon. Még a szél és a napenergia 
sem teljesen az, (majd talán a fúziós). Nem az a 
baj, hogy jól akarunk élni, hanem az, hogy ezt mai 
tudásunk szerint csak környezetromboló módon 
tudjuk kivitelezni. Pazarló jólétünk olyan, mint a 
drog. Tudjuk, hogy tönkretesz minket, mégsem 
vagyunk hajlandóak megválni tőle egy percre sem. 
Sőt! A reklámok is arra bíztatnak, fogyasszunk még 
többet!
Bolygónk klímája mindig változott. Az utóbbi 10 
000 évben viszont rendkívül kiegyensúlyozott volt. 
Ehhez alkalmazkodott az élővilág. Most azonban 
soha nem látott tempóban változik az éghajlat az 
üvegházhatású gázok miatt. Európa co2 kibocsátása 
az utóbbi 30 évben 25-30 %-kal csökkent, azonban 
az időközben megépült rengeteg szél -és naperőmű 
ellenére, a világ összes kibocsátása még mindig 
emelkedik! Több ember (8,5mrd) több gyár. A 2050-
re vállalt karbonsemlegesség nem azt jelenti, hogy 
ha sikerül elérni a kitűzött célt, akkor 1-2 éven 
belül visszaáll eredeti állapotába a klíma, hanem 
azt, hogy az akkori állapot talán nem rosszabbodik 
sokat. Előrejelzések szerint a bolygónkon a 
mezőgazdasági területek 1/3 –a az évszázad végére 
használhatatlan lesz. Európában az éghajlatváltozás 
egyik legnagyobb vesztese a Kárpát- medence 
lehet, sajátos klímája miatt. A Világ átlagnál kétszer 
gyorsabban melegszik. Magyarországon a következő 
két évtizedben mezőgazdasági szempontból egyre 
bizonytalanabb termésmennyiséget jósolnak, 2050 
után nagymértékű csökkenés valószínű. Locsolás 
nélkül nem lesz kivitelezhető gazdaságosan a 
növénytermesztés, a fél országot locsolni pedig 
nem lesz egyszerű! Erdész szakembereink szerint 
a fenyveseinkre már most keresztet vethetünk, 
bükkerdeink nagy része is eltűnhet néhány 
évtized múlva, és még sorolhatnánk. Az aszályok 
és a hőstressz miatt legyengülnek, betegségek és 
kórokozók pusztítják erdeinket. Ez nem valamikor 
lesz, - a folyamat már zajlik! Országunkban 
a legszárazabb erdészeti klímaosztály az 
erdőssztyepp. Ebbe tartozik településünk is. 
Kutatók szerint meg fog jelenni egy nálunk még 

eddig ismeretlen klímaosztály is, a sztyepp, vagyis 
pusztaság. Az Alföldön bizonyosan, és sajnos a 
Dunántúlon elsőként éppen Fejér vármegyénk keleti 
része lesz az, amely akár néhány évtized múlva már 
beletartozhat ebbe az osztályba. Darwini idézet: 
„Nem az a faj lesz a túlélő, amelyik a legerősebb, 
nem is a legintelligensebb, hanem az, amelyik 
a leghamarabb tud a környezet változásaihoz 
alkalmazkodni”. Ahhoz, hogy a fentebb leírt sorok ne 
következzenek be teljes mértékben, természetközeli 
vízgazdálkodást és mezőgazdasági módszereket 
kellene alkalmaznunk egész életvitelünkre 
vonatkozó közel nulla co2 kibocsátással.  Erre 
világszinten 2-3 évtizeden belül nem látok reális 
esélyt . A kutatók nagy része szerint már most 
elkéstünk.
Most sokan csak legyintenek, hogy- ááá nem lehet 
ezt tudni! És valóban, tényleg nem. A jövőt nem 
ismerjük, de a már mögöttünk lévő 20 év éghajlati 
változásait is elég jól előre jelezték a tudósok a 90-es 
években. Csak mondom, a pesszimistább prognózis 
valósult meg. 
A jelen
És mintha mi sem történt volna, beülünk az 
autónkba, felszállunk a repülőre és elmegyünk 
nyaralni, wellnesselni. Mert hát ugye az mégis csak 
jár nekünk. 
Így jutunk el 150 év alatt egy gazdag élővilágú 
vizes élőhelytől a pusztaságig. Formáljuk akarva, 
akaratlanul.
A következő gondolatébresztő megírására pedig 
szeretném felkérni gyerekkori barátomat 
Becker Róbertet.
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Feltámadott az Úr, alleluja!

Húsvét időszakában így köszöntik egymást a 
keresztény hívek, amire a válasz: valóban feltámadott, 
alleluja.
Hajlamosak vagyunk azt feltételezni, hogy a 
karácsony nagyobb ünnep a húsvétnál. Nyomós 
érveket tudunk felsorakoztatni e gondolat mögé, 
hiszen gyerekként nem győzünk egyik ámulatból a 
másikba esni – a színpompás, világító karácsonyfa, 
vagy a rengeteg ajándék okán. Karácsonyinak 
szoktuk emlegetni a tanév második leghosszabb 
szünetét. Szülőként szerencsés esetben csak 
gyermekünk öröme fokozza hangulatunkat, más 
esetben az árak hatnak ránk negatívan vagy az évvégi 
szünetben a gyerekfelügyelet kérdése. A húsvéti vagy 
tavaszi szünet általában rövidebb, és a gyerekszobák 
parkettját áztató ajándékeső sem olyan bőséges.
Érdemes szót ejteni arról, hogy egy ősi ünnepről 
beszélünk, már az őskeresztények is ünnepelték. 
Húsvétot követő ötven napon keresztül tart az 
Egyházban a húsvéti idő. Keresztény ember számára 
egyértelműen a húsvét a legnagyobb ünnep. Mivel 
magyarázható ez? Azzal, hogy a krisztushívők tovább 
kell lássanak a múlandó világon, annak csillogásán, 
bosszúságokon, nagy lakomákon, ajándéközönön. 
Keresztény felfogás szerint az ember létének végcélja 
az örök élet, másszóval eljutni a mennyországba. 
Az ember a teremtéskor a paradicsomban, vagy 
ahogyan a Biblia fogalmaz, Édenben élte életét Isten 
jelenlétében, majd az engedetlenség bűne miatt 
innen űzetett ki. A bűn következtében megromlott 
Isten és ember kapcsolata. Ezt az Isten és ember 
közötti kapcsolatot állítja helyre húsvétkor Jézus, 
aki lemondott istenségéről és egészen emberré lett, 
majd engedelmesen vállalta a kereszthalált, hogy 
az Ő engedelmessége által nyerjen bocsánatot az 
ember engedetlensége. Jézus valóságos Istenként 
megtehette volna, hogy a görög mitológiából 
megismert istenségek módjára leereszkedik a 
felhőkből és a saját szája íze szerint elrendezi 
az ember sorsát, mintegy ránk kényszerítve a 
megváltást. Nem így tett, mert ő valóságos ember 
akart lenni és valóságos megváltást akart. Példát 
akart adni szeretetből, engedelmességből, és úgy 
akart minket a bűn rabságából megszabadítani, 
hogy az ne felülről érkező kényszer, hanem belülről 
fakadó meggyőződés lehessen, amit mi a szabad 
akaratunkkal el akarunk érni. Ez a húsvét igazi 
örömhíre.

Nagy Tamás
világi lelkipásztori munkatárs

H I T É L E T G Ó L Y A H Í R

Németh Patrik Tamás 
2023.03.06.

Anya neve: Tar Marianna
Apa neve: Németh Tamás

Török Zoé
2023.02.27.

Anya neve: Kondor Anita
Apa neve: Török Dávid

Szeretettel köszöntjük Adony ifjú polgárait!
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A  H O R G Á S Z E G Y E S Ü L E T   H í R E I

Március hónapban egyesületünk megtartotta ez 
évi első társadalmi munkanapját. Március 11-én 
szombaton reggel 7 órakor a Topp horgásztónál 
gyülekeztek tagjaink. Az időjárás nem kedvezett 
nekünk, szeles, hideg időben indult a munka. Célul 
tűztük ki magunknak, hogy cserje és aljnövényzet 
irtással minél nagyobb területet tudjunk tisztává 
tenni, jövőbeni rendezvényeink lebonyolításához. 
A tó partjain, a magasabban lévő részeken egy 
csapat pedig biztonságos lejárókat alakított ki a 
horgászhelyekhez. A munka az időjárás hátráltató 
hatása ellenére is jól haladt, 32 fő horgászunk elérte 
a kívánt eredményt, sikeres közösségi munkanapot 
zárhattunk.
Új hirdetőtáblákat is sikerült márciusban 
csináltatnunk és három helyre kihelyeznünk. A 
gáton lévő elöregedett tábla helyett egy nagyobb, 
új hirdető kapott helyet, valamint a középső és az 
iváncsai részen is kihelyezésre került egy- egy tábla. 
Köszönjük az Agroszervíz Kft- nek a segítséget a 
hirdető felületek elkészítésében! Köszönjük Berta 
Péter dunaújvárosi horgásztársunknak, hogy a 
tetők borítását társadalmi munkában elvégezte! 
A megnagyobbodott felületen több hirdetményt 
tudunk kihelyezni, a helyszűke ezzel megszűnt.
A tavalyi évhez hasonlóan idén is Áron Árpád halász 
végzi az invazív halfajok gyérítését területünkön. 
A vele megkötött szerződés és a halászati hatóság 
által engedélyezett gyérítés a törpeharcsa és busa 
halfajokra lesz érvényes. 2022-es évben 300 kg 
törpeharcsát fogtak csapdáink, idén Árpi 30 darab 
varsával igyekszik a törpeharcsák számát apasztani. 
Egész évben más-más területeken folyamatos lesz a 
védekezés, kérjük a horgászokat, hogy a bójával jelölt 
csapdák közvetlen közelében ne horgásszanak! Mint 
a süllőfészkek esetében a múlt hónapban leírtam, aki 
véletlenül beleakad egy csapdába, esetleg kihúzza, 
feltétlenül értesítse vagy vezetőségi tagjaink egyikét, 
vagy Kovács István halőrünket a 06-20/777-7286-
os számon, hogy a vízbe vissza tudjuk helyezni.
A tél végi csapadékos időjárás megviselte a Topp 
tóra levezető utat. Köszönjük Smeller Tibor 
horgásztársunknak a gépi segítséget, amivel ismét 
járhatóvá tette lejárónkat.
A HOFESZ 2 nyaras pontytelepítést hajtott 
végre az élő dunán. A telepített halak szokásos 
módon beúsztak holtágunkba, több helyről 
értesültünk kisebb retúr pontyok fogásáról. Kérem 
horgásztársakat a méretkorlátozások fokozott 
figyelésére, betartására, ezek a halak zömmel 25 és 
30 cm közötti nagyságúak, megfogás után azonnal 
visszahelyezendők!
Vezetőségünk folyamatosan keresi a lehetőséget 
a tavaszi telepítésekre. Amennyiben sikerül 
elfogadható, kigazdálkodható áron piaci pontyot 
venni, úgy a tavaszi telepítések nem maradnak 
el. Kérem tagtársakat, hogy figyeljék facebook 
oldalunk, honlapunk és új hirdetőtábláink, időben 
jelezni fogjuk az esetleges telepítések időpontját.

Május 1-i horgászversenyünket idén is, a 
hagyományoknak megfelelően megrendezzük. 
A Topp tavon szeretnénk lebonyolítani 
rendezvényünket, amennyiben a vízállás -a bejáró 
út miatt- ezt megengedi. Magas vízállás esetén, 
ha a tó megközelíthetetlen lesz, a gátnál fogjuk 
versenyünket megtartani. A versenyen állami 
horgászjeggyel rendelkezők vehetnek részt nevezési 
díj nélkül ingyenesen. Minden versenyen induló 
vendégünk lesz egy tányér meleg ételre, amit a 
helyszínen főzünk. Hagyományainkhoz híven 4 
kategóriában lehet majd indulni: gyermek, családi, 
amatőr egyéni és versenyző egyéni kategóriákban 
fogunk eredményt hirdetni.
Április hónapban irodánk nyitvatartása változik: 
2023.04.01.-től 04.30.-ig
Hétfőnként 12:00-15:00   óra között várjuk a 
horgásztársakat területi jegyek és állami jegyek 
váltása ügyében.
Időpont egyeztetésért és napijegy kiadásért hívható:
Domak István helyettes gazdasági felelős a 06-
20/777-7254 -es telefonszámon.
Kérjük adózó horgásztársainkat, hogy 2023-as 
évben is segítsék Egyesületünk működését adójuk 1 
%-ának felajánlásával, melyről az alábbi adószámon 
rendelkezhetnek: 19679301-1-07!
Jó horgászatot és jó fogást! 

            Bodó István 
Adony és Környéke HE. elnök



12

Arany János Magyarverseny 2023.

Az Adonyi Szent István Általános Iskola felső 
tagozatos tanulói körében az idei tanév is izgalmakkal 
teli felkészülést jelentett a magyar nyelv és irodalom 
tehetséggondozó órákon. Az ötödik és hatodik 
évfolyam tehetséges tanulói lelkesen készültek arra, 
hogy részt vehessenek az országos szintű Arany 
János Magyarversenyen. A két - levelezős- forduló 
után 3 tanuló jutott az országos döntőbe, ahol az 
ország több száz diákjával mérték össze tudásukat 
az anyanyelvi, helyesírási és irodalmi kérdéseket 
egyaránt tartalmazó tesztfeladat megoldása során. 
A döntőt Budapesten rendezték meg az ELTE 
épületében 2023. március 25-én.
 A következő szép eredmények születtek:
5. évfolyamon: 
Sópajti-Tóth Emília országos 7. helyezés
6. évfolyamon:
Tavasz Glória országos 12. helyezés
Auer Hanna 15. helyezés
Diákjaim kitartása, szorgalma példamutató, 
és mindig arra törekszenek, hogy egyre jobb 
eredményeket érjenek el ezen a versenyen is. 
Megszerzett tudásukat, az anyanyelv iránti 
szeretetüket a továbbiakban is kamatoztatni tudják 
majd, hiszen ezek az ismeretek a tanulmányaikban, a 
továbbtanulásukban is segítik majd őket. Gratulálok 
nekik az elért eredményekért, a megszerzett 
tudásukért, kitartásukért. Szüleiknek is köszönöm 
a támogatásukat abban, hogy gyermekeik ilyen 
szép eredményeket érhettek el. Remélem, hogy 
jövőre is részt vehetünk ezen a megmérettetésen, és 
tanítványaim lelkesedése továbbra is megmarad.

Baglyos Szilvia-felkészítő pedagógus

XXXIV. Zrínyi Ilona Matematikaverseny

Az idei tanévben iskolánkat 18 felső tagozatos tanuló 
képviselte a 3 fordulós Kárpát-medencét átölelő 
matematikaversenyen. 3 fő ötödikes (felkészítő: 
Szijjártóné Majrik Katalin), 14 fő hatodikos 
(felkészítő: Bálinthné Sándor Andrea) és 1 fő 
hetedikes (felkészítő: Polyák Ibolya) tanulónk indult 
az iskolai fordulóban. Az eredmények függvényében 
a területi fordulóra Eisenberger Marcell (5.), 
Bartos Anna (6.), Lestár Emma (6.), Tavasz Glória 
(6.), Tavasz Euniké (6.) tanulók jutottak be. A 2. 
területi forduló a Dunaújvárosi Széchenyi István 
Gimnáziumban került megrendezésre. Vesenyzőink 
közül Lestár Emma 6.b osztályos tanulót hívták 
be az eredményhirdetésre Székesfehérvárra, amit 
izgalommal vártunk. Emma a területi versenyen a 
15. helyen végzett, így a díjazottak között szerepelt. 
Büszkék vagyunk erre a szép eredményre és minden 
matematikaversenyen résztvevő teljesítményére!

Bálinthné Sándor Andrea
                                                                           szaktanár

03. 31-én, Budapesten a Gyarmati Dezső 
Uszodában rendezték meg az Országos Diákolimpia 
úszóversenyt, ahol Becker Barnabás (2013.)
negyedik osztályos tanulónk képviselhette 
iskolánkat. Az országos döntőt egy selejtező előzött 
meg, ahol régiónként három fő juthatott tovább. 
Barnabásnak II. korcsoportosként leginkább az egy 
évvel idősebb úszókkal kellett felvennie a versenyt. 
50m gyorsúszásban mindösszesen három 2013-as 
születésű gyermek vett részt, a többiek idősebbek 
voltak. Új egyéni csúccsal a középmezőnyben 
végzett. Gratulálunk!

Auer-Németh Ildikó
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              P O R T R É
Portré- Dr. Tóth János Attila búvárrégész

A művelődési ház meghívására Dr. Tóth János Attila 
búvárrégész tartott előadást Adonyban. A zsúfolásig 
megtelt Lívia teremben a Duna titkairól, víz alatti 
kincsekről, roncsokról esett szó. Az izgalmas és 
érdekfeszítő előadást követően ültünk le beszélgetni. 
A ráckevei Árpád múzeum munkatársa vagy, az 
Örvények titkai című könyv és internetes blog 
szerzője. Hogyan jött az életedbe ez a különleges 
hivatás?
Gyerekkoromban sok időt töltöttem a Szigetközben, 
a családi nyaralóban. Ott a holtágban kristálytiszta 
volt a víz, és a kedvenc elfoglaltságom volt, hogy 
hasaltam a csónakon és néztem mi is van a víz alatt. 
Nagy hatással voltak még rám Cousteau kapitány 
filmjei is. Régésznek tanultam az egyetemen és 
lehetőségem adódott egy búvártanfolyamot is 
elvégezni akkor. Innen indult a történet. 
Magyarországon rajtad kívül van-e még más?
Régészként én vagyok az egyetlen, de nem egyedül 
vagyok, hiszen nagyon sok önkéntes búvár segítő is 
dolgozik velem. 
A hagyományos régészet is igen aprólékos, 
fárasztó munka. Egy-egy lelet épségben való 
kiemelése igazi türelemjáték, hogyan működik 
ez a víz alatt?
A legtöbb ember fejében a tengeri régészet képe él, 
ahogy lebegünk a nagy kékségben. Azért ez kicsit 
más. Első dolog, hogy életben kell maradni! Le 
kell merülni és utána fel is kell jönni. És emellett 
valamiféle értelmes tudományos tevékenységet 
is kell folytatni. Ezt a kettőt kell összehozni. A 
mi megoldásunk, hogy lassan, összeszedetten 
dolgozunk. Előre tervet készítünk, mindenre van 
protokoll, és szépen biztonságosan és még egyszer 
hangsúlyozom, lassan dolgozunk!
Hogyan biztosítjátok a helyben maradást, hiszen 
a Duna sodrása miatt gondolom ti nem tudtok 
csak úgy lebegni, mint ahogy a tengeri filmekben 
látjuk?
Brutálisan túlsúlyozzuk magunkat. Például ha egy 
tóba lemerülök kb. 6-8kg ólom kell, ha a Dunába 
merülök 20-22 kg-ot veszek magamra. Nem lebegek, 
hanem lesüllyedek a víz aljára és csúszok-mászok az 
aljzaton. A látótávolság az édesvizek többségében 
ugyanis minimális, még az �ideális” egy méteres 
látótávolság is eltörpül a tengerben tapasztalható 
élmény mellett, így a fotózás és filmezés gyakran 
szóba sem jöhet a hazai folyókban. 
Ha már lent vagytok, mit rejt a Duna?
A Duna mindent is rejt. Gondoljunk bele, hogy 
amióta ember létezik ezen a területen, több tízezer 
évre visszamenőleg, azóta a folyó mentén mindig is 
éltek emberek. Ennek a történelemnek a lenyomata 
benne van a vízben. Ez hihetetlenül izgalmas!
Honnan lehet tudni, hogy hol érdemes merülni?

A Duna régészeti szempontból olyan mint egy 
kincsesbánya. Bárhol nekimegyünk 1-2 km-en 
belül van egy lelőhely. Vagy egy roncs, vagy valamit 
belemosott a folyó. Van egy oldalpásztázó szonárunk, 
ami letapogatja a mederfeneket, ez azt jelenti, 
hogy ha ott kiáll valami az iszapból, a homokból, a 
kavicsból, például egy hajóból akkor azt kirajzolja. 
Innentől kezdve már van egy koordináta, hogy itt 
érdemes merülni. Az információ sokszor lakossági 
bejelentés útján is érkezik. 
Szerinted miért vonzza az embereket, 
amatőröket, profikat, kalandorokat az elsüllyedt, 
víz alatti világ?
Azt gondolom ez mindenkinél más. Valakinek az 
extremitás, a kaland, másnak a történelem iránti 
érdeklődés a domináns, van, aki hajó-vagy repülő 
mániás. De van olyan is, aki egyszerűen csak búvár és 
szeretné tágítani a horizontját. Számomra az ember 
és a víz kapcsolata az izgalmas, hogyan kereskedtek, 
szállítottak és ennek milyen nyomai vannak. 
Miket tudhatunk meg a felhozott leletekből, 
roncsokból?
Néhány havonta képes magazinok, internetes 
portálok, rádió- és televízióműsorok adnak hírt 
szenzációs víz alatti felfedezésekről. Többnyire egy-
egy „elsüllyedt” város, egy hajó, esetleg kiemelkedő 
műtárgy (pl. szobor) áll a hírek középpontjában. 
A legtöbb esetben ezek a leletek a tengerből 
kerülnek elő. A több ezer éves hajók rakománya 
többnyire amforákból áll. Mindez nem véletlen! 
Egyrészt a tengerek és az óceánok (Európa esetében 
például a Földközi-tenger) a régiók, kontinensek 
közötti kapcsolatok, az áruszállítás elsődleges 
terei voltak. A lelőhelyek és leletek egyre bővülő 
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körének köszönhetően ezek a felfedezések ma 
már nem csupán illusztrációk vagy múzeumokban 
bemutatott kuriózumok. Így egyre pontosabb 
képünk van a hajóépítészet történetéről is. A 
részletek tanulmányozása (a bordák elhelyezése, a 
tömítés, a szegek anyaga és elhelyezése stb.) alapján 
hajóépítészeti „ujjlenyomatokat” lehet levenni, 
amelyek alapján eldönthető, hogy egy hajó hol 
készült. A hajók faanyagának vizsgálata, például az 
évgyűrűk elemzése az évgyűrű alapú keltezés (az 
úgynevezett dendrokronológia) kiterjesztéséhez és 
pontosításához járul hozzá. Speciális vizsgálatok 
révén megtudhatjuk, hogy a hajókhoz felhasznált 
fákat azonosterületen vágták-e ki, avagy 
kereskedelem révén, egymástól távoli területekről 
kerültek a hajóépítő műhelyekbe. Mindez már elvezet 
minket az úgynevezett környezetrégészethez és a 
klímakutatáshoz is. Az utóbbiban pontos szerep jut 
az éghajlatváltozás miatt víz alá került lelőhelyekés 
környezetük elemzésének is. 
Milyen technikákkal dolgoztok?
A víz alatti régészeti felderítéssorán többnyire 
roncsolásmentes technikákat használunk, mint a 
magnetométer, oldalpásztázó szonár vagy különböző 
radarok. A robotika a felderítő és dokumentáló 
drónokon keresztül szintén korán lejutott a víz alá. 
Napjainkban a különféle technikák továbbfejlesztése 
és „összefésülése” zajlik. A régészetről 
összességében is elmondható persze, hogy nyitott az 
új technológiákra, de a víz alatti régészet ezen belül 
is kimagaslóan technológiaigényes, és nemzetközi 
együttműködést igénylő terület, hiszen a tengerek, 
folyók nem ismerik a határokat. 
Melyik a legnagyobb érdeklődésre számot tartó 
kutatásotok? 
Talán mind közül Mária királyné 1526-os „kincses 
hajói” iránt nyilvánul meg a legnagyobb hazai 
érdeklődés. A mohácsi csatavesztés után a budai 
menekülők egy része, illetve maga a királyi udvar 
is, mozgatható vagyonát, „kincseit” hajóra rakva 
menekítette az érkező törökök elől. Sajnos nincs a 
helyszínről készült kortárs térképünk, mint ahogyan 
részletes beszámoló vagy rakományjegyzék sem. 
2006 óta több alkalommal, s egyre fejlettebb 
technikával vissza-visszatérünk a Dunára az 
említett „kincses hajókat” felkutatni. A dunai 
zátonyok oldala folyamatosan változik, ezért van 
esély rá, hogy a roncsok és a leletek legalább egy kis 
részét idővel észrevegyük, így azonosítsuk egy, vagy 
több hajó lelőhelyét. Eddig mintegy 10 kilométert 
vizsgáltunk meg, s több mesterséges jelenséget 
is észleltünk. Ezek között van hajómaradvány 
is, noha az eddig talált két roncs a 18. századból 
származik. Emellett őskori, római és középkori 
kerámialeleteket is találtunk, de ezek egyike sem 
köthető hajóroncsokhoz. Emellett további izgalmas 
eredmények is születtek. Így például Dunaföldvár 
mellett egy 14. század eleji, Anjou-kori hajómalom 
alsó része bukkant a felszínre alacsony vízállásnál.

Vannak-e modern helyszínek, ahol érdemes 
kutatni?
Igen, vannak. A második világháborús ercsi átkelés 
emlékeinek kutatása, a dunaújvárosi szovjet átkelés, 
a Dunába és Balatonba zuhant repülők felkutatása 
kecsegtet eredményekkel. Az elmúlt években 
Kulcson és Tökölön is kerültek felszínre víz alatti 
repülőroncsok.
Mik a legújabb kutatások, amikről 
beszámolhatsz? 
Az újabb kutatások közül a ráckevei Duna-ágban 
zajló kiterjedt szonáros és búvárfelderítés hozhat 
eredményeket a közeljövőben. A Balatonban 
végzett szonáros felderítés, valamint néhány 
felderítő merülés alapján úgy látjuk, hogy a tó 
korábbi, alacsonyabb vízszintjére utaló partvonalak, 
térszintek találhatóak a víz alatt, egyes esetekben 
régészeti leletekkel egyetemben. Eddig két helyen is 
találtunk hasonló közegben bronzkori kerámiát. A tó 
vízszintváltozásainak dokumentálása, a parton élő 
közösségek nyomainak vizsgálata nemcsak régészeti 
szempontból fontos, hanem a klímaváltozások 
kutatásához is hozzájárulhat.
Szervezőként számomra is meglepő volt, 
hogy milyen hatalmas érdeklődés övezte az 
előadásodat. Mit gondolsz mi ennek az oka? 
Ez egy olyan téma, ami az emberek alapvető 
kíváncsiságából ered a mélység titkai, illetve 
történelem, a régmúlt idők iránt. Azért is örülök egy-
egy ilyen meghívásnak, mert a hallgatóság soraiból is 
értékes információkhoz lehet jutni. Ennek kapcsán 
örömmel mondhatom, hogy az adonyi előadás után 
a közönség soraiból felmerült a molnár -árok mint 
lehetséges kutatási helyszín. Köszönöm az Adonyi 
Újság segítő közreműködését abban, hogy rövid 
időn belül vissza tudunk térni terepszemlét tartani 
a területen. 
Az előadás alatt a közönség figyelme egy percre 
sem kalandozott el, és ez nemcsak a témának 
volt köszönhető, hanem a te lelkesedésednek is. 
Ahogy hallgattalak az jutott eszembe, hogy egy 
olyan embert látok, akinek a munkája a hobbija.
Örülök, ha ez érződött, és, hogy át tudtam adni ezt a 
lelkesedést a közönségnek is! Én még két évtizednyi 
aktív kutatómunka után is kíváncsisággal telve 
merülök alá. A búvárkodás most is egy másfajta, 
„búvár üzemmódra” kapcsolja az agyamat. Sokan 
sokféle okból búvárkodunk, mint ahogy az autót is 
többféle módon használjuk: van, aki versenyez, van, 
aki dolgozik, vagy éppen túrázik vele. A búvárkodás 
egy eszköz, nem pedig cél! A víz alatti régészeti 
kutatás nem extrém sport, hanem teljes mértékben 
tudományos tevékenység, csak éppen a víz alatt kell 
dolgoznunk. Nekem ez az életem!

Takács Orsolya
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Beszámoló Adony Város Német Nemzetiségi 
Önkormányzat

2022. évben végzett munkájáról

Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
a 2022. évben is a törvényi előírások betartásával 
végezte munkáját. Az év során a képviselő-testület 
nyolc alkalommal tartott közgyűlést és egy 
alkalommal közmeghallgatást, ülésein összesen 92 
határozatot hozott.
A 2022-es évre összeállított programtervünkben 
nagy hangsúlyt fektettünk azokra a rendezvényekre, 
amelyek elősegítik a helyi sváb, illetve a 
magyarországi német nemzetiségi hagyományok 
ápolását és tovább örökítését a fiatal generációk 
számára. 
A 2022. év elején önkormányzatunk 
meghosszabbította a Neue Zeitung hetilap éves 
előfizetését, továbbá előfizetett a Barátság folyóiratra 
is, mely példányok a Bálint Ágnes Művelődési Ház 
és Könyvtár folyóirat olvasótermében kerülnek 
kihelyezésre, hogy azokhoz minden érdeklődő 
szabadon hozzáférhessen. A 2020. évben megjelent 
Bihari Zoltán - Mi, svábok című könyv német nyelvre 
való fordítása a 2022-es évben kezdődött meg. A 
fordítási feladatokra, illetve a megjelenő német 
nyelvű könyv megvásárlására különített el a német 
önkormányzat egy kisebb összeget. 2022. április 22-
én Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
és a Bálint Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár 
filmvetítésre hívta az érdeklődőket, ahol a közel 30 
résztvevő a Mi svábok, mindig jó magyarok voltunk c. 
dokumentumfilmet tekinthette meg. A rendezvényt 
követően a résztvevők vendéglátásban részesültek 
az önkormányzat költségvetése terhére.   
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
2022 januárjában meghosszabbította a Hóvirág 
Óvodával és a Bálint Ágnes Művelődési Ház és 
Könyvtárral a 2020. évben első alkalommal 
megkötött együttműködési megállapodást. 
Az együttműködés keretében a 2022-es évben 
az önkormányzat az óvodás csoportok részére, 
elsősorban az óvodai Madárkák Német Nemzetiségi 
Tánccsoport részére Karaboom CD Karaoke-Turm 
eszközt vásárolt.  
2022. május 1-jére tradicionális májfa állítást 
szervezett a német önkormányzat, ahol a résztvevő 
adonyi tánccsoportok hagyományteremtő céllal a 
német nyelvterületeken elterjedt májusfa-állítás 
formáját jelenítették meg az adonyi kastélyparkban.
Az anyaországgal való kapcsolattartás jegyében 
2022. május 26-29-ig került megszervezésre a 
14. találkozó Adony Város és Wesertal között. 
A rendezvény házigazdája Adony Város Német 
Nemzetiségi Önkormányzat volt. A közel 60 fős 
német küldöttséget kb. 25 adonyi vendéglátó család 
szállásolta el a négy napra. A rendezvény során 
megújításra került a partnerkapcsolati szerződés 
is a két település között. A találkozó keretében két 
alkalommal is tartott német nemzetiségi estet a 

szervező német önkormányzat, melynek keretében 
fellépett az óvodai Madárkák Német Nemzetiségi 
Tánccsoport; az általános iskola 3. osztálya bajor 
táncot adott elő, továbbá meglepetés műsorral 
készült a VSKE Táncegyüttes. Előadásukban a 
Vörösvári Rezgős Polkát és az Adonyi Polkát 
láthatták a jelenlévők. Végül a német vendégek kis 
csoportja egy moldvai tánckoreográfiával és néhány 
német dal eléneklésével színesítette a programot. 
A kultúrprogramot követően az első nemzetiségi 
esten az Eber Kapelle német és magyar slágerekkel 
szórakoztatta a vendégeket. A többnapos 
rendezvény költséginek jelentős része Adony Város 
Német Nemzetiségi Önkormányzat költségvetése 
terhére került elszámolásra. 
A német önkormányzat 2022. július 3-án német-
magyar nyelvű szentmisét szervezett az Adonyi 
Sarlós Boldogasszony templomban. A kétnyelvű 
szentmisét Bódai József érd. esperes celebrálta. A 
zenei szolgálatot a pilisvörösvári Nagyboldogasszony 
Egyházi Kórus nyújtotta. A szentmise kezdete előtt 
Rózsafi János (hadtörténész és helytörténész) 
bevezető gondolataiban emlékezett meg az 
adonyi svábokról. A hívek számára német nyelvű 
dalszövegeket nyomtattunk, valamint az ünnepi 
alkalomra szentképet készítettünk, melyen az adonyi 
római katolikus templom első oltárképe látható 
(Segítő Szűzanya képe). A szentkép hátoldalára 
a ,,Most segíts meg, Mária / Hilf, Maria” kezdetű 
imádságot nyomtattattuk. Az adonyi Rosmaring és 
Salina Táncegyüttes tagjai sváb viseletben vettek 
részt a szentmisén. A szertartást követően agapén 
vendégeltük meg a híveket, a kórus, valamint az 
Egyházi képviselőtestület tagjait. A rendezvény 
költsége a Magyarország Kormánya által nyújtott 
támogatásból került finanszírozásra. (NKUL-
KP-1-2022/2-000941)
2022. július 30-án lezajlott a nagy sikerű IV. Adonyi 
Sváb Sörfesztivál a Bálint Ágnes Művelődési 
Ház és Könyvtár mögötti téren, melyen az idei 
évben is több, mint 300 fő vett részt. A vendégek 
a Vértessomlói és a Mányi Német Nemzetiségi 
Tánccsoport előadásában sváb táncokat láthattak, 
azt követően a mányi Eber Kapelle zenélt. Az est 
folyamán a százhalombattai Kockás Kifőzde német 
specialitásokat kínált a szórakozóknak. Továbbá 
elmondható, hogy évről évre egyre többen érkeznek 
viseletben a rendezvényre. Az előző évekhez 
hasonlóan a fesztiválra a környező településekről 
(Mezőfalváról, Hartáról) is érkeztek vendégek. 
Rácalmás Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
egy 39 fős delegációval képviseltette magát. 
Önkormányzatunk fontosnak tartja többek között 
a városi megemlékezéseken, rendezvényeken, 
továbbá egyéb civil szervezetek által megszervezett 
programokon való részvételt. 
Az 1956-os forradalom emléknapja alkalmából 
tartott városi rendezvényen a Német Önkormányzat 
is képviseltette magát és koszorút helyezett el az 
emlékműnél. 
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2022. május 14-én Rácalmás Város Német 
Nemzetiségi Önkormányzat Frühlingsfest-et 
szervezett, mely rendezvényen önkormányzatunk is 
jelen volt. 
A Magyarországi Németek Országos 
Önkormányzatának gálájára 2022. június 18-án 
került sor Budapesten a Kongresszusi Központban. 
A rendezvényen az elnök képviselte az adonyi német 
önkormányzatot.
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat a 
Fejér megyei Német Önkormányzatok Szövetsége 
Egyesület tagjaként lehetőségeihez mérten igyekszik 
annak minden közgyűlésén, rendezvényén, 
illetve projektjében részt venni, képviselni az 
önkormányzatot és a város nemzetiségi lakosait. 

A 2022-es év utolsó nagyobb projektjére november 
6-án került sor. Az adonyi zenészek és néhány 
énekes közreműködésével az Euromedia Digitális 
Hangstúdió 17 dalt (többek között polka és keringő 
zenét) archivált az utókor számára, melyeket a régi 
adonyi lakodalmakban és bálokban játszottak. A 
projekt következő szakaszában a felvett dalok és 
további archív anyagok kiadásra kerülnek a 2023-as 
év első félévében.

Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
képviselő-testülete

H Ó V I R Á G  H Í R E K
Több évnyi kihagyás után, végre március 25-én 
újra jótékonysági mesejáték került színpadra a 
művelődési házban az óvoda dolgozóinak és néhány 
óvodás kisgyereknek a szereplésével.
A Lúdas Matyi mese kiválasztása és a szerepek 
kiosztása már hetekkel korábban megtörtént, 
majd következtek a próbák. Sok-sok hétig jártunk 
vissza gyakorolni a művelődési házba, hogy amikor 
színpadra kerül a mese, az méltó legyen arra, hogy 
a gyerekek és a szülők eljöjjenek megnézni. 
Amikor a függöny szétnyílt, minden szereplő 
örömmel nyugtázta, hogy a mese hírére, mint 
a korábbi években mindig, most is megtelt a 
színházterem. A hangos nevetés és a végén a 
vastaps, pedig egyértelműen jelezte mindannyiunk 
számára, hogy megérte a sok-sok gyakorlás! Az 
előadás remekül sikerült! A becsületkasszában 
összegyűlt nagyon szép összeg pedig, hozzájárul 
ahhoz, hogy a kitűzött célunk felé, még egy lépéssel 
közelebb jussunk, ami pedig nem más, mint a 
gyerekek öltözőszekrényeinek teljes kicserélése.
Ezúton is köszönjük mindenkinek, aki megtisztelt 
bennünket azzal, hogy megnézte az előadást! 

Szatmári Szilvia

„A szemétnek nem az erdőben a helye!” 
Szemétgyűjtési napot szervezett az Országos 
Magyar Vadászkamara Fejér Vármegyei Területi 
Szervezete, melyhez Adony is csatlakozott. „Nem 
biztos, hogy tehetsz róla, de együtt tehetünk érte!” – 
mondat sokakat megmozgatott Adonyban is április 
1-én. Neichl Attila szervező elmondta, hogy civil 
összefogásban 18 m3 szemetet gyűjtöttek össze 
a városban és környékéről, ami mennyiségében 
egy kamiont tesz ki. Az akcióhoz Adony város 
önkormányzata is segítséget nyújtott, biztosítva az 
összegyűjtött hulladék elszállítását. 

Takács Orsolya
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Ú T I C É L U N K
Úticélunk Ozora

Januárban és februárban Budapest nevezetességeit 
néztük meg. Többek között a Szépművészeti 
Múzeumban kiállított El Greco képeinek a 
kiállítását, ami nagy hatással volt ránk. Márciusban 
ünnepeltük meg a Szép tájak kedvelői csoportunk 
megalakulásának negyedik évfordulóját. Ebből az 
alkalomból vár- és kastélylátogatáson vettünk részt.
Első célunk Ozora, Pipo vár. A tolnai dimbes-dombos 
tájból kiemelkedő templomtornyot vettük először 
észre, majd a közelében levő egyszerű, reneszánsz 
várkastélyt. Mi, akik még nem láttuk, nem is 
gondoltuk, hogy a belső építészete, berendezése 
egyáltalán nem a puritánságról szól. Hogy kiről is 
nevezték el Pipo várnak? Filippo Scolari egy szegény 
családból származó kereskedősegéd volt, később 
Zsigmond király bizalmi embere. Történt egyszer, 
hogy a Király a főurakkal arról tanácskozott, hogy 
fel kellene állítani tizenkétezer lovasból álló sereget 
a Duna vonalának és az ország megvédésének 
érdekében. A kérdés az volt, hogy ennyi katonának 
mennyi lenne a zsoldja? „… minthogy (a királyi 
tanácsban) nem volt közöttük senki, aki számolni 
tudott volna (…) hívatták Filippot, aki tollat fogva 
olyan sebesen elvégezte a számadást, hogy az 
összes jelenlévő csodálkozott.”  Az uralkodó ezt 
a kereskedelemre született embert bízta meg az 
aranybányászat felügyeletével, várat adományozott 
neki, és hatalmas méltósággal ruházta fel. Feladatait 
becsülettel ellátta. A király elleni összeesküvés 
alkalmával is hűségével jeleskedett.
A kapun belépve láthattuk a nemrégen felújított 
vöröstéglás udvart, melyet vadszőlővel futtattak be. 
Négy kis rövidfilm ismertette a várat és történetét. 
Betekinthettünk egy 17. századi konyhába, 
Pipo feleségének, Borbálának a hálószobájába, 
a lovagterembe és a trónterembe. A felszentelt 
kápolnában őríznek egy Szent György csontereklyét 
és itt látható egy eredeti freskótöredék is. Az 
ebédlőben egy hatalmas falikárpit ragadta meg 
a figyelmünket. Maradandó élményt nyújtott 
Michelangelo szobrai másolatának kiállítása. A vár a 
17. század elején az Eszterházy-család tulajdonába 
került. Tárgyi emlékeik tanúskodnak róla. A vár 
pincéjében március 15-e alkalmából kézműves 
termékeket láthattunk, kóstolhattunk.
Folytattuk utunkat Simontornyára. Kun László 
uralkodása idején építtetett egy tornyot Simon 
alországbíró, aminek már csak az alapfalai láthatók. 
Innen ered a település neve. A 15. században a várat 
bővítették, később reneszánsz stílusban átépítették. 
A palotát egy emelettel megtoldották, és árkádos 
loggiát emeltek elé. Ma kiállításoknak a helyszíne. 
Itt láthattuk a közelmúltban meglelt pénzeskorsót, 
és az éremlelet gyűjteményt. Megcsodálhattuk a 
képcsarnokot, a kőtárat és nem utolsó sorban a 
kilátást a várból.
Az autóbuszban kivételesen előkerült a csoport 
születésnapja alkalmából hozott pálinka és egy üveg 
bor is. A viharos szélben védőitalként szolgált. A 

diétánkat is felfüggesztettük, hiszen finomabbnál 
finomabb süteményekkel rukkoltunk elő. A kis 
vidámkodás után indultunk megnézni az ország 
legnagyobb angolparkját, melyet tórendszer vesz 
körül hangulatos fahidakkal. Már látogatható a 
felújított Festetics kastély és a vöröstéglás Hollandi-
ház is. Kiszállva az autóbuszból érezhető volt a 
medvehagyma illata, hiszen most van a szezonja 
és a hatalmas park egyik nevezetes növénye. Dég 
több film forgatásának a helyszíne. A kastélyt a 
műkedvelő botanikus, Festetics Antal építtette. 
Magyarország legjelentősebb klasszicista kastélyai 
közé tartozik. A felújítás során tematikus terek 
kerültek kialakításra. A botanikai kiállításon látható 
Kossuth Lajos herbáriás szekrénye is. Az emeleti 
helyiségeket a szabadkőművesek emlékének 
alakították ki. A munkaszüneti nap miatt sok 
látogató volt, ezért igyekeztünk ki a szabadba, bár 
az idő kevésbé volt alkalmas a hosszú sétára. Az 
Európa-szerte egyedülállóan kialakított angolparkot 
minden évszakban érdemes felkeresni, hiszen 
számos növénykülönlegességgel rendelkezik. A 
csoportból néhányan visszatérő látogatók vagyunk, 
de a kastélyban és a Hollandi- házban most először 
jutottunk be. A hídon átsétálva lehet megközelíteni a 
német-alföldi stílusban épített vöröstéglás látványos 
épületet. Földszintjén a tehénistállót, emeletén pedig 
Festetics Andorné grófnő berendezett lakosztályát 
nézhettük meg. Az idült tüdőbetegségre akkor még 
nem volt orvosság, ezért a népi gyógyászat szerint 
a felszálló ammóniagőzös levegőtől és a frissen fejt 
tej jótékony hatásától várták a gyógyulását. (Hogy 
mennyire volt hatásos, azt nem tudjuk, de a Grófnő 
magas kort ért meg.) Ezért a földszinten hat tehenet 
helyeztek el. Ma is látható kettő, igaz nem élőben. 
Erről az élményről néhányan lemaradtunk, mert 
biztosan más érdekesség vette el a figyelmünket. 
Egy okkal több, hogy visszatérjünk ősszel, amikor 
a park az évszaknak megfelelően egy másik arcát 
mutatja.
Kedvünket a rossz idő sem vette el, csak egy kicsivel 
korábban értünk haza. Valinak köszönjük a négy év 
önzetlen munkáját és azt, hogy úgy állítja össze a 
programokat, hogy előbb-utóbb mindenki kívánsága 
teljesüljön. További kitartást és jó egészséget 
kívánok a csoport minden tagjának!

Boldog Istvánné
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B O R R E N D I  H Í R E K

K A T E G Ó R I Á K :
F E H É R  B O R O K ,  R O Z É  B O R O K ,  S I L L E R -  É S  V Ö R Ö S B O R O K  

 

BOROK ÖSSZEGYŰJTÉSE:
2023. április 22-én, 8-12 óra között 

Adonyban: Solti Ferenc (Rác-hegy) és Pletser Lajos (Kápolna sor)
Perkátán: Nedves Tibor

Iváncsán: Májer Béla
 

Minősítéshez fajtánként 2-2 üveg 7,5 dl-es palack lezárt bort kell leadni.

2023. ÁPRILIS 29., SZOMBAT 
10.00

N e v e z é s i  d í j :
- b o r r e n d i  t a g o k n a k :  d í j m e n t e s  ( r e n d e z e t t  t a g d í j  e s e t é n )
- n e m  b o r r e n d i  t a g o k n a k :  1 . 0 0 0  F t / m i n t a

M i n d e n  g a z d a  é s  p i n c é s z e t  k o r l á t l a n  s z á m ú  b o r r a l  v e r s e n y e z h e t ,  d e  k a t e g ó r i á n k é n t  c s a k  a  l e g j o b b  b o r a  k e r ü l  d í j a z á s r a !

 

XXX. 
KISTÉRSÉGI BORVERSENY

 
A legnagyobb pontszámot elért 

- borrendünk borlovagja által az Adonyi Kistérségben termelt szőlőből készült - fehérbor jogosult 
2023-2024. évben a "Borrend Zászlósbora" cím viselésére!

 

BÁLINT ÁGNES MŰVELŐDÉSI HÁZ ÉS KÖNYVTÁR 2457 ADONY, RÁKÓCZI F. U. 28.

A  V E R S E N Y  FŐV É D N Ö K E :  L É G L I  O T T Ó  
H N T  E L N Ö K
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CÍM: 2175 KÁPOLNÁSNYÉK, FŐ U. 19/36.
TELEPHELY: 2457 ADONY, DÓZSA GY. ÚT 60.

ELÉRHETŐSÉGEK: 
+36 25 231 944

glashutter@glashutter.hu
www. glashutter.hu

TERMÉKEINK: 
SZÁLLÍTÓCSIGÁK, LÁNCOS SZÁLLÍTÓK, SERLEGES 

ELEVÁTOROK, CSIGASPIRÁL, CSIGALEVÉL, 
SZÁLLÍTÓSZALAGOK, TOLÓZÁRAK, CSŐIDOMOK, 

SURRANTÓK, EGYEDI GÉPEK GYÁRTÁSA.

SZOLGÁLTATÁSAINK: 
CNC PLAZMA VÁGÁS; ALUMÍNIUM, SZÉNACÉL, SAVÁLLÓ 

HEGESZTÉS; LEMEZHENGERÍTÉS - VÁGÁS - HAJLÍTÁS; 
EGYEDI KERÍTÉSEK, KORLÁTOK LÉPCSŐK GYÁRTÁSA; 

TECHNOLÓGIAI CSŐSZERELÉS.

ANYAKÖNYVVEZETÉS
TEMETKEZÉSI KELLÉKEK

ELHUNYT SZÁLLÍTÁS
(KÜLFÖLDRŐL IS, KÜLFÖLDRE IS)

HAMVASZTÁS
URNASZÁLLÍTÁS

SÍRÁSÁS
RAVATALOZÁS

TEMETÉS
KOSZORÚRENDELÉS

SÍRKŐBONTÁS ÉS VISSZAÁLLÍTÁS

ELÉRHETŐSÉG
2457 ADONY, ZRÍNYI U. 80.

TEL.: +36 25 271 080
+36 30 607 1310

ÉJJEL - NAPPALI ÜGYELET
+ 36 25 271 080
+36 30 607 1310

H  I R D E T É S

Elérhetőségeink : 
06/30-680 5298;
 06/25-504 550

vtvadony@gmail.com
www.adony.hu/adonytv/

Horváth Krisztián
kőfaragó-kőszobrász

síremlék készítő
Gránit, márvány, műkő síremlékek 

készítése, felújítása.
2490 Pusztaszabolcs, Mátyás király utca 41.

Telefon: 0620/315-6797
e-mail: horvathk78@gmail.com

Facebook: Horváth sírkő Pusztaszabolcs

Adonyi Újság
helyi közéleti és információs havilap

alapította:
Adony Város Önkormányzata 2016.

Kiadó: BAMHK
2457 Adony, Rákóczi u. 28.

Felelős szerkesztő: Takács Orsolya
Nyomdai előkészítés: Kozmér Amanda

Elérhetőség:
+36 70 673 1566

adonyiujsag@bamhk.hu
www.bamhk.hu/kiadoi-tevekenyseg/

adonyi-ujsag/

Nyomdai munkák:
EFO Kiadó és Nyomda Kft

2440 Százhalombatta, Nyomdász u.4.
készült 1400 példányban

Kéziratot nem őrzünk meg, és nem 
adunk vissza, azok szerkesztésének 

jogát fenntartjuk!

ADONY TV ADÁSAI

A vetítési időpont minden alkalommal
19:00 és 20:30

április 9., 14., 16., 23.

Szeretett nagymamánk 
Králl Imréné április 10-én 

ünnepelte 90. születésnapját. 
Kívánunk neki erőt, egészséget

 és még, hogy sokáig legyen 
közöttünk! 

Unokáid: Miklós, Gábor és 
családjuk!

Drága Erzsi Néni (Králl Imréné)!
Nagyon sok szeretettel köszöntjük 

születésnapja alkalmából!
Rózsi és családja


